



Announcement – Kimberly Murray 2019 LG Award Recipient

## **Lieutenant Governor's Medal of Distinction in Public Administration 2019 Medal Recipient – Kimberly Murray Recognizing her Leadership and Innovation in Public Service**

The Honourable Elizabeth Dowdeswell, Lieutenant Governor of Ontario, and the National Capital, South West and Toronto Regional Groups of the Institute of Public Administration of Canada (IPAC) are pleased to announce that the **2019 Lieutenant Governor's Medal of Distinction in Public Administration**, Ontario's highest honour for public service, has been awarded to **Kimberly Murray**.



Kimberly Murray is the first ever Assistant Deputy Attorney General (ADAG) of Indigenous Justice for Ontario. She has been in this role since April 2015. Before this appointment, she was the Executive Director of the Truth and Reconciliation Commission of Canada from July 2010 to March 2015. Prior to that, she was the Executive Director of the Aboriginal Legal Services of Toronto from 1995 to 2010.

Following her appointment as the Assistant Deputy Attorney General (ADAG) of Indigenous Justice, Kimberly created the Indigenous Justice Division (IJD) within the Ontario Ministry of the Attorney

General; the division is dedicated to ensuring the justice system is inclusive and respectful of Aboriginal peoples' interests. In this position, she led the division in the implementation of the Report of the Independent Review conducted by the Honorable Frank Iacobucci. The Review was a response of the Ontario Government to the Truth and Reconciliation Commission of Canada's Calls to Action. It resulted in 17 recommendations focused on addressing the over-representation of First Nations peoples in the prison population and under-representation of individuals living on reserves on Ontario's jury roll.

As the ADAG and a member of the Kahnésatake Mohawk Nation with considerable experience as a legal counsel in the field of Aboriginal law, Kimberly has worked to repair the relationship between the Ministry of the Attorney General and Indigenous Nations within Ontario by keeping Indigenous communities and people at the centre of decision-making. Under her leadership, the Indigenous Justice Division has achieved increased funding for Indigenous justice programming designed to address the issues confronting Indigenous people in the criminal justice system. Newly-developed programs include Indigenous Restorative Justice Programs, Indigenous Victims Services Programs, and Indigenous Bail and Remand Programs.

As well, the IJD led Ontario's participation at the National Inquiry into Missing and Murdered Indigenous Women and Girls, and also established Ontario's Family Information Liaisons Unit, which has garnered attention from across Canada as a nationally-recognized service model that incorporates Indigenous legal processes.

Kimberly also created and directed the implementation of the award-winning Bimickaway – a cultural competency training program for justice sector employees.

As the Executive Director of the Truth and Reconciliation Commission of Canada, her work included documenting the experiences of survivors, families, communities and anyone personally affected by the Indian Residential Schools. She prepared a report that included recommendations to redress the dark legacy of residential schools and advance the process of reconciliation between Indigenous and non-Indigenous people. She also directed the legal team of the Commission on litigation related to document collection issues.

Kimberly in her role as the Executive Director of the Aboriginal Legal Services of Toronto oversaw legal files and law reform projects and made decisions regarding intervening in significant court cases in several areas of law such as Administrative law, Inquests, Public Inquiries, Human Rights, Police Complaints, Indian Act matters, Criminal Injuries Compensation, and Charter challenges.

Called to the Ontario Bar in 1995, Kimberly has appeared before the Ontario Court of Appeal, the Federal Court of Appeal, and the Supreme Court of Canada on Aboriginal legal issues. She has acted as counsel or co-counsel on numerous Coroner Inquests, such as the Ipperwash Inquiry, the Goudge Inquiry and the Frank Paul Inquiry. She also served on a number of Committees including the Aboriginal Working Group of the Law Society of Upper Canada and the Aboriginal Advisory Committee of Legal Aid Ontario. From 2008 to 2014, she was an Adjunct Professor at Osgoode Hall Law School where she was Co-Director of the Aboriginal Land Resource and Governance Intensive Program.

She is the recipient of numerous awards including the Dianne Martin Medal for Social Justice Through Law, Osgoode Hall Law School's Dean's Alumni Gold Key Award, the City of Toronto's Aboriginal Affairs Access, Equity and Human Rights Award, the Law Foundation's Guthrie Award, the Law Society of Upper Canada's Laura Legge Award and the 2017 National Aboriginal Achievement Award for Law and Justice. In 2015 the Indigenous Bar Association granted Kimberly the prestigious designation of Indigenous Peoples Counsel (IPC).

Kimberly is a mother to two beautiful young women, Alicia and Renée.

The Lieutenant Governor's Medal of Distinction will be presented to Kimberly Murray by the Lieutenant Governor at a ceremony in Toronto. Since 1990, the Lieutenant Governor of Ontario has joined with the National Capital Region, South West and Toronto Regional Groups of the Institute of Public Administration of Canada to encourage and recognize excellence in public service in Ontario by awarding the Lieutenant Governor's Medal of Distinction in Public Administration.

Contact: Flora Moji Josephs, Treasurer, IPAC Toronto Regional Group at (647) 588-8764 for more information.



Lieutenant Governor's  
Medal of Distinction  
in Public Administration  
Médaille de distinction  
en administration publique  
du lieutenant-gouverneur



## **Médaille de distinction en administration publique du lieutenant-gouverneur Récipiendaire de la Médaille de 2019 – Kimberly Murray En reconnaissance de son leadership et son innovation dans la Fonction publique**

L'honorable Elizabeth Dowdeswell, lieutenant-gouverneure de l'Ontario, et les groupes régionaux de la Région de la capitale nationale, du Sud-ouest et de Toronto de l'Institut d'administration publique du Canada (IAPC) ont le plaisir d'annoncer que la **Médaille de distinction en administration publique du lieutenant-gouverneur de 2019**, la plus haute distinction pour la fonction publique en Ontario, a été attribuée à **Kimberly Murray**



Kimberly Murray est la toute première sous-procureure générale adjointe (SPGA) de la Justice autochtone pour l'Ontario. Elle occupe ce poste depuis avril 2015. Avant cette nomination, elle était directrice générale de la Commission de vérité et réconciliation du Canada de juillet 2010 à mars 2015.

Auparavant, elle était directrice générale des Services juridiques autochtones de Toronto de 1995 à 2010.

Après sa nomination au poste de sous-procureure générale adjointe de la Justice autochtone, Kimberley a créé la Division de la justice autochtone (DJA) au sein du ministère du Procureur général de l'Ontario; la division vise à rendre le système judiciaire inclusif et respectueux des intérêts des Peuples autochtones. À ce poste, elle a dirigé la division dans la mise en œuvre du Rapport de l'examen indépendant conduit par l'honorable Frank Iacobucci. L'Examen était une réponse du gouvernement de l'Ontario aux appels à l'action de la Commission de vérité et réconciliation du Canada. Il en a résulté 17 recommandations visant à traiter la surreprésentation des Premières Nations dans la population carcérale et la sous-représentation des personnes vivant dans les réserves sur la liste des jurés de l'Ontario.

En tant que SPGA et membre de la Nation Mohawk de Kahnésatake possédant une vaste expérience à titre de conseillère juridique dans le domaine du droit autochtone, Kimberley s'est employée à rétablir les relations entre le ministère du Procureur général et les Nations autochtones de l'Ontario en maintenant les collectivités et peuples autochtones au centre des prises de décision. Sous sa direction, la Division de la justice autochtone a bénéficié d'un financement accru pour les programmes de justice autochtone destinés à traiter les problèmes auxquels sont confrontés les Autochtones dans le système pénal. Les programmes nouvellement élaborés comprennent les Programmes de justice réparatrice pour les Autochtones, les Programmes de services aux victimes autochtones, et les Programmes de libération sous caution et de détention provisoire pour les Autochtones.

En outre, la DJA a dirigé la participation de l'Ontario à l'Enquête nationale sur les femmes et les filles autochtones disparues et assassinées, et a également créé l'Unité de liaison pour l'information à l'intention des familles de l'Ontario, laquelle a attiré l'attention de tout le Canada en tant que modèle de service reconnu à l'échelle nationale qui intègre les procédures judiciaires autochtones.

Kimberley a également créé et dirigé la mise en œuvre du programme primé Bimickaway – un programme de formation sur les compétences culturelles à l'intention des employés du secteur de la justice.

En tant que directrice générale de la Commission de vérité et réconciliation du Canada, son travail a notamment inclus la documentation des expériences des survivants, des familles, des collectivités et des personnes affectés par les pensionnats indiens. Elle a préparé un rapport qui comprenait des recommandations pour redresser l'héritage sombre des pensionnats et faire avancer le processus de réconciliation entre les peuples autochtones et non autochtones. Elle a également dirigé l'équipe juridique de la Commission sur les litiges liés aux problèmes de collecte de documents.

Dans son rôle de directrice générale des Services juridiques autochtones de Toronto, Kimberley a supervisé les dossiers juridiques et les projets de réforme du droit. Elle s'est également prononcée au sujet d'intervenir dans les affaires importantes portées devant la justice dans plusieurs domaines du droit comme le droit administratif, les enquêtes, les enquêtes publiques, les droits de la personne, les plaintes visant la police, les questions relatives à la Loi sur les Indiens, l'indemnisation des victimes d'actes criminels et les infractions à la Charte.

Admise au Barreau de l'Ontario en 1995, M<sup>me</sup> Murray a comparu devant la Cour d'appel de l'Ontario, la Cour d'appel fédérale et la Cour suprême du Canada sur des questions juridiques autochtones. Elle a agi à titre d'avocate ou de co-conseil dans de nombreuses enquêtes de coroner, notamment l'Enquête Ipperwash, l'Enquête Goudge et l'Enquête Frank Paul. Elle a également siégé à plusieurs comités, dont le Groupe de travail autochtone du Barreau du Haut-Canada et le Comité consultatif autochtone d'Aide juridique Ontario. De 2008 à 2014, elle a été professeure auxiliaire à la Faculté de droit Osgoode Hall, où elle a été codirectrice du programme intensif sur les ressources foncières et la gestion des terres des Autochtones.

Elle est récipiendaire de nombreux prix, dont la Médaille Dianne Martin pour la justice sociale par le droit, le Dean's Alumni Gold Key Award de la Osgoode Hall Law School, le Access, Equity and Human Rights Award (Affaires autochtones) de la Ville de Toronto, le Prix Guthrie de la Fondation du droit de l'Ontario, le Prix Laura Legge du Barreau du Haut-Canada et le Prix national d'excellence 2017 décerné aux Autochtones pour le droit et la justice. En 2015, l'Association du Barreau autochtone a accordé à Kimberly la prestigieuse distinction de la Commission des peuples autochtones (CPA).

Kimberly est mère de deux belles jeunes femmes, Alicia et Renée.

La lieutenante-gouverneure présentera la Médaille de distinction du lieutenant-gouverneur à Kimberly Murray lors d'une cérémonie prévue à Toronto. Depuis 1990, le lieutenant-gouverneur de l'Ontario se joint aux groupes régionaux de la Région de la capitale nationale, du Sud-ouest et de Toronto de l'Institut d'administration publique du Canada pour encourager et reconnaître l'excellence dans la fonction publique de l'Ontario en décernant la Médaille de distinction en administration publique du lieutenant-gouverneur.

Contact: Flora Moji Josephs, trésorière, Groupe régional de l'IAPC-Toronto au (647) 588-8764 pour de plus amples renseignements.